



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Brussels, July 1981

EUROPEAN SOCIAL FUND - ANNUAL REPORT 1980 (1)

The Commission has just approved the 1980 European Social Fund Report - the ninth such annual report of the Fund's activities. It outlines the Fund's expenditure by category (2), underlines the deteriorating employment situation in the EEC and stresses the regional impact of the Social Fund.

Deteriorating job situation

The labour market situation in 1980, says the Social Fund report, continued to deteriorate with registered unemployment increasing from an average of 6.04 million in 1979 (5.6% of the active population) to 6.8 million (6.2%) in 1980, and still rising (3).

More particularly, job losses in industry exceeded in 1980 the total for the previous four years. The worst hit branches - mining, steel, shipbuilding, textiles and clothing, footwear and mechanical engineering - suffered an aggregate loss of 700,000 jobs since 1976.

Social Fund response

The Social Fund commitments budget in 1980 was 909.5 MECU and a carry-over of 112.4 MECU from the previous year brought total resources available in 1980 up to 1,022 MECU. Fund grants approved in 1980 totalled 1,014.2 MECU, 31% greater than in the previous year, benefiting an estimated 1.5 million people in the Community. The volume of applications reached 1,625 MECU, the equivalent of about 159% of total appropriations. The selection of applications to be financed was decided by the Commission in two series - in June and October respectively - after consultation with the Social Fund Committee and in accordance with criteria set out in the Guidelines for the Management of the European Social Fund for the period 1980-82 (4). While taking account of the social and economic situation in the Community the Guidelines recognised the need to give priority to training operations most closely linked to employment, as well as recognising the need to produce a skilled workforce in areas of the Community suffering decline in order to attract investment.

(1) COM(81) 343

(2) Categories : agriculture, textiles, migrants, young people, women, regions, technical progress and groups of firms, the handicapped, pilot projects.

(3) Current rate (May 1981) 7.5%

(4) OJ No. C 159/2 of 26.6.1979

./..

Approximately 88% of aid was for the traditional activities of training, retraining and resettlement of workers with the balance of around 12% devoted to job creation schemes for young people and, to a lesser extent, employment programmes for workers, regardless of age, in the regions qualifying for aid from the European Regional Development Fund.

Once again the fields of regions (42%) and young people (39%) accounted for more than four-fifths of Social Fund aid (see table).

The special priority accorded in the selection criteria to the absolute priority regions - Greenland, French Overseas Departments, Ireland, Northern Ireland and the Mezzogiorno - was continued in 1980. Aid approved for these regions, helped also by the fact that they benefit from grants 10% higher than the rest of the Community, amounted to 334 MECU, 14% up on the previous year and equivalent to one-third of total commitments approved.

Further progress was achieved on payments in 1980 and by the end of November all available payment appropriations had been used. The provision of a supplementary budget on 23 December 1980 made it possible to increase total payments to 735 MECU, 23.4% more than in the previous year.

ANNEX VII

AMOUNTS APPROVED IN 1980

Breakdown by Member State and by budget item

m ECU

Budget Nomenclature	Belgium		Denmark		Germany		France		Ireland		Italy		Luxembourg		Netherlands		United Kingdom		TOTALS			
	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%		
5000 Agriculture	-	-	-	-	1,68	10,7	10,03	63,9	0,80	5,1	3,18	20,2	-	-	0,02	0,1	-	-	-	-	15,71	100
5001 Textiles	0,84	4,6	-	-	1,81	9,8	3,16	17,1	0,34	1,8	9,45	51,2	-	-	0,73	4,0	2,12	11,5	-	-	18,45	100
5010 Young people - Training	4,04	1,4	6,78	2,4	26,40	9,3	53,23	18,8	24,44	8,6	80,16	28,3	0,32	0,1	2,34	0,8	85,95	30,3	-	-	283,66	100
5011 Young people - Employment	11,44	10,5	-	-	2,99	2,8	31,24	28,8	4,51	4,2	19,63	18,1	0,27	0,2	0,77	0,7	37,69	34,7	-	-	108,54	100
5020 Handicapped persons	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-
5030 Migrant workers	1,14	3,0	0,34	0,9	10,99	29,2	8,63	22,9	0,14	0,4	13,85	36,8	-	-	0,43	1,1	2,14	5,7	-	-	37,66	100
5050 Women	0,47	2,2	-	-	13,85	66,1	3,63	17,3	0,22	1,1	2,50	11,9	-	-	0,16	0,8	0,12	0,6	-	-	20,95	100
50	17,93	3,7	7,12	1,5	57,72	11,9	109,92	22,7	30,45	6,3	128,77	26,5	0,59	0,1	4,45	0,9	128,02	26,4	-	-	484,97	100
5100 Regions	6,93	1,6	7,79	1,8	36,45	8,6	66,18	15,6	37,48	8,9	169,91	40,1	-	-	10,02	2,4	89,02	21,0	-	-	423,78	100
5101 Groups of firms	-	-	1,16	43,8	-	-	-	-	-	-	0,52	19,6	-	-	-	-	0,97	26,6	-	-	2,65	100
5102 Technical Progress	0,45	2,0	-	-	2,87	12,6	5,22	22,8	-	-	11,80	52,7	-	-	1,26	5,5	1,24	5,4	-	-	22,84	100
5110 Handicapped persons	3,49	4,5	3,30	4,3	10,70	13,9	12,95	16,8	11,72	15,2	15,46	20,1	0,34	0,5	2,42	3,1	16,64	21,6	-	-	77,02	100
5120 Industrial conversion	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-
51	10,87	2,1	12,25	2,3	50,02	9,5	84,35	16,0	49,20	9,3	197,69	37,6	0,34	0,1	13,70	2,6	107,87	20,5	-	-	526,29	100
5200 Pilot schemes	0,50	16,9	0,06	2,0	0,22	7,4	0,69	23,3	0,04	1,4	0,69	23,3	-	-	0,15	5,1	0,61	20,6	-	-	2,96	100
50 - 52 TOTAL	29,30	2,9	19,43	1,9	107,96	10,6	194,96	19,2	79,69	7,9	327,15	32,3	0,93	0,1	18,30	1,8	236,50	23,3	-	-	1014,22	100



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Bruxelles, juillet 1981

RAPPORT ANNUEL 1980 DU FONDS SOCIAL EUROPEEN (1)

La Commission vient d'approuver le rapport 1980 du Fonds social européen - le neuvième rapport annuel sur les activités de ce fonds. Il présente les dépenses du Fonds par catégorie (2), souligne la dégradation de la situation de l'emploi dans la CEE et met l'accent sur les effets de l'action du Fonds social au niveau régional.

La détérioration de la situation de l'emploi

Le rapport du Fonds social indique qu'en 1980, la situation de l'emploi s'est encore détériorée, le nombre des chômeurs enregistrés étant passé de 6,04 millions en moyenne en 1979 (soit 5,6 % de la population active) à 6,8 millions (soit 6,2 %) en 1980 et continuant à augmenter (3).

Plus précisément en 1980 les pertes d'emplois dans l'industrie ont dépassé le total des quatre années précédentes; les branches les plus durement touchées - l'industrie minière, la sidérurgie, la construction navale, le textile et le vêtement, la chaussure et la construction mécanique - ont perdu au total 700.000 emplois depuis 1976.

La réaction du Fonds social

L'engagement budgétaire du Fonds social en 1980 était de 909,5 MioEcus et un report de 112,4 MioEcus de l'année précédente a fait passer le total des ressources disponibles en 1980 à 1.022 MioEcus. Les aides du Fonds approuvées en 1980 ont atteint un total de 1.014,2 MioEcus, soit 31 % de plus que l'année précédente et le nombre des bénéficiaires est estimé à 1,3 million pour l'ensemble de la Communauté. Le volume total des demandes a atteint 1.625 MioEcus ce qui correspond à environ 159 % de la dotation totale. La Commission a statué sur les demandes, qui avaient été regroupées en deux séries, en juin et octobre respectivement, après avoir consulté le comité du Fonds social et conformément aux critères énumérés dans les orientations relatives à la gestion du Fonds social européen pendant les années 1980 à 1982 (4). Tout en prenant en considération la situation économique et sociale dans la Communauté, la Commission a estimé dans les orientations qu'il était nécessaire d'accorder la priorité aux actions de formation liées plus étroitement à l'emploi et de promouvoir des programmes de formation de main-d'oeuvre qualifiée dans les régions en déclin de la Communauté afin d'y attirer les investissements.

./..

(1) COM(81) 343

(2) Catégories : agriculture, textiles, migrants, jeunes, femmes, régions, progrès technique et groupes d'entreprises, handicapés, projets-pilotes.

(3) Taux courant (mai 1981) 7,5 %.

(4) J.O. n° C 159/2 du 26 juin 1979.

Les concours du Fonds ont été accordés, à raison d'environ 88 %, aux activités traditionnelles de formation, de réadaptation professionnelle et de réinstallation de travailleurs, les 12 % restants étant affectés à des programmes de création d'emplois pour les jeunes et, dans une moindre mesure, à des programmes d'embauche de travailleurs de tous âges dans les régions susceptibles de recevoir une aide du Fonds européen de développement régional.

Une fois de plus, plus des quatre cinquièmes de l'aide du Fonds social ont été consacrés aux domaines d'intervention "régions" (42 %) et "jeunes" (39 %) (voir tableau).

En 1980, les cinq régions de priorité absolue à savoir le Groenland, les départements français d'outre-mer, l'Irlande, l'Irlande du nord et le Mezzogiorno ont continué à bénéficier d'un traitement spécial dans les critères de sélection. Ces régions, qui bénéficient d'un taux d'intervention de 10 % supérieur à celui appliqué aux autres régions de la Communauté, ont reçu une aide s'élevant au total à 334 MioEcus, soit 14 % de plus que l'année précédente, ce qui équivaut à un tiers du montant total des crédits d'engagement.

En 1980, de nouveaux progrès ont été réalisés en ce qui concerne les paiements; à la fin novembre tous les crédits de paiement disponibles avaient été utilisés. L'adoption d'un budget supplémentaire le 23 décembre 1980 a permis de porter le montant total des paiements à 735 MioEcus, soit 23,4 % de plus que l'année précédente.

ANNEX VII

AMOUNTS APPROVED IN 1980

Breakdown by Member State and by budget item

m ECU

Budget Nomenclature	Belgium		Denmark		Germany		France		Ireland		Italy		Luxembourg		Netherlands		United Kingdom		TOTALS	
	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%	m ECU	%
5000 Agriculture	-	-	-	-	1,68	10,7	10,03	63,9	0,80	5,1	3,18	20,2	-	-	0,02	0,1	-	-	15,71	100
5001 Textiles	0,84	4,6	-	-	1,81	9,8	3,16	17,1	0,34	1,8	9,45	51,2	-	-	0,73	4,0	2,12	11,5	18,45	100
5010 Young people - Training	4,04	1,4	6,78	2,4	26,40	9,3	53,23	18,8	24,44	8,6	80,16	28,3	0,32	0,1	2,34	0,8	85,95	30,3	283,66	100
5011 Young people - Employment	11,44	10,5	-	-	2,99	2,8	31,24	28,3	4,51	4,2	19,63	18,1	0,27	0,2	0,77	0,7	37,69	34,7	108,54	100
5020 Handicapped persons	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-
5030 Migrant workers	1,14	3,0	0,34	0,9	10,99	29,2	8,63	22,9	0,14	0,4	13,85	36,8	-	-	0,43	1,1	2,14	5,7	37,66	100
5050 Women	0,47	2,2	-	-	13,85	66,1	3,63	17,3	0,22	1,1	2,50	11,9	-	-	0,16	0,8	0,12	0,6	20,95	100
50	17,93	3,7	7,12	1,5	57,72	11,9	109,92	22,7	30,45	6,3	128,77	26,5	0,59	0,1	4,45	0,9	128,02	26,4	434,97	100
5100 Regions	6,93	1,6	7,79	1,8	36,45	8,6	66,18	15,6	37,48	8,9	169,91	40,1	-	-	10,02	2,4	89,02	21,0	423,78	100
5101 Groups of firms	-	-	1,16	43,8	-	-	-	-	-	-	0,52	19,6	-	-	-	-	0,97	26,6	2,65	100
5102 Technical Progress	0,45	2,0	-	-	2,87	12,6	5,22	22,8	-	-	11,80	52,7	-	-	1,26	5,5	1,24	5,4	22,84	100
5110 Handicapped persons	3,49	4,5	3,30	4,3	10,70	13,9	12,95	16,8	11,72	15,2	15,46	20,1	0,34	0,5	2,42	3,1	16,64	21,6	77,02	100
5120 Industrial conversion	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-	-
51	10,87	2,1	12,25	2,3	50,02	9,5	84,35	16,0	49,20	9,3	197,69	37,6	0,34	0,1	13,70	2,6	107,87	20,5	526,29	100
5200 Pilot schemes	0,50	16,9	0,06	2,0	0,22	7,4	0,69	23,3	0,04	1,4	0,69	23,3	-	-	0,15	5,1	0,61	20,6	2,96	100
50 - 52 TOTAL	29,30	2,9	19,43	1,9	107,96	10,6	194,96	19,2	79,69	7,9	327,15	32,3	0,93	0,1	18,30	1,8	236,50	23,3	1014,22	100